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Wettelijke taak en samenstelling Raad van Advies 
 

De Politieacademie heeft een Raad van Advies (artikelen 77 tot en met 80 Politiewet 2012). De Raad van Advies is 
een intern adviesorgaan : hij adviseert de directeur van de Politieacademie en zijn plaatsvervanger over de 
taakuitvoering door de Politieacademie. De Raad van Advies hanteert de maatschappelijke opdracht van de 
Politieacademie als uitgangspunt voor zijn advisering.   
 
De Raad van Advies bestaat uit vijf leden, waaronder de voorzitter. De voorzitter en de leden worden benoemd, 
herbenoemd, geschorst en ontslagen bij Koninklijk Besluit voor een periode van vier jaar. Zij kunnen eenmaal 
worden herbenoemd. Bij de samenstelling van de Raad van Advies van de Politieacademie wordt ervoor zorg 
gedragen dat deskundigheid op het terrein van de politie, onderwijs en wetenschappelijk onderzoek is geborgd.   
De Raad van Advies is een formeel orgaan van de Politieacademie in de zin van de Kaderwet ZBO’s.  
Dat heeft onder meer tot gevolg dat de Raad van Advies een jaarverslag opstelt en aan de Minister toezendt.  
De Kaderwet geeft geen regels voor de vorm of inhoud van het jaarverslag van de Raad van Advies.  

 
 

Profiel Raad van Advies Politieacademie 
 
De voordracht en de benoeming van de voorzitter en de vier leden komt tot stand op basis van het volgende, door 
de directeur van de Politieacademie opgemaakte profiel :  
- de Raad van Advies heeft vijf leden, met onderlinge synergie, waaronder een gezaghebbend voorzitter  
- de leden zijn afkomstig uit de Politie, het onderwijs en het wetenschappelijk onderzoek 
- de leden vertegenwoordigen een scala van invalshoeken op de strategische thema’s en  
  de ontwikkelrichting van de Politieacademie  
- de leden van de Raad van Advies worden gevraagd en benoemd op basis van zowel hun (bestuurlijke) 
  achtergrond en ervaring als hun persoonlijke eigenschappen en competenties 
- de Raad is maatschappelijk betrokken en divers samengesteld  
- de Raad van Advies is inspirerend, prikkelend en ondersteunend en is een klankbord voor de directie  
  van de Politieacademie voor hun vragen en dilemma’s  
- de Raad van Advies heeft de blik op de horizon, en heeft daarnaast oog voor het actuele krachtenveld  
  en de actuele maatschappelijke ontwikkelingen die van invloed zijn op de taken van de Politieacademie.   
 

Samenstelling Raad van Advies op 31 december 2021  
 
De Raad van Advies was per 31 december 2021 als volgt samengesteld :  
Dhr. mr. J. van der Vlist  voorzitter  
Mevr. drs. I.C. Bryan  lid  
Mevr. drs. M. Riemersma lid 
Dhr. dr. mr. H.M. de Jong lid  
Dhr. S. Mbarki    lid  
Per 1 september is de heer De Jong benoemd op de vacature die de heer prof. dr. J.C.J. Boutellier per 
1 september achterliet. De heer Boutellier was per 1 januari 2021 nog herbenoemd, maar had op dat moment  
aangegeven aan te blijven tot er in de loop van 2021 een opvolger is voor zijn zetel. De wet geeft aan dat 
deskundigheid "op het terrein van de Politie, onderwijs en wetenschappelijk onderzoek" moet zijn gewaarborgd in 
de RvA- samenstelling en dat was wat betreft onderzoek het geval in de persoon van de heer Boutellier.  
 
De RvA en de directie PA hebben de vacature van deze zetel onderzoek vervuld via een open werving.  
Kandidaten zijn geselecteerd op basis van hun ervaring met doorwerking van onderzoek in het (beroeps)onderwijs,  
bekendheid met het domein Politie en Veiligheid en bredere bestuurlijke ervaring. Op basis van gevoerde 
gesprekken was de conclusie dat de heer dr. mr. H.M. de Jong het beste aan de criteria voldeed en binnen de 
RvA-samenstelling past. Vervolgens is de heer Jong voorgedragen en bij Koninklijk Besluit benoemd per  
 september 2021. Per 1 september 2021 eindigde de eerste zittingstermijn van mevrouw drs. 1. Bryan. De 
voordracht tot  herbenoeming is overgenomen en zij is per 1 september bij KB herbenoemd.  
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(Neven)functies leden Raad van Advies op 31 december 2021 
 
De Raad van Advies heeft in het Reglement Raad van Advies bepaald dat het jaarverslag van de Raad een 
overzicht bevat van de (neven)functies van de voorzitter en de leden. De voorzitter en de leden van de Raad van 
Advies bekleden geen functies die ongewenst zijn met het oog op een goede vervulling van het lidmaatschap van 
de Raad of de vertrouwelijkheid. Op 31 december 2021 bekleden de voorzitter en de leden de volgende functies.  
 
Dhr. mr. J. van der Vlist, voorzitter 
Hans van der Vlist CCC (commissaris, consultant, coach)  
Voorzitter Audit commissie Nationale Politie 
Voorzitter Audit adviescommissie UWV 
Lid Raad van Commissarissen Parnassia Groep  
 
Mevr. drs. M. Riemersma 
Lid College van Bestuur Drenthe College  
Bestuurslid Stichting Kwaliteitsnetwerk MBO 
Bestuurslid Stichting Aletta Jacobs Noord-Nederland  
Bestuurslid VNO-NCW Drenthe  
Lid Raad van Toezicht van ZINN (Zorgorganisatie Noord Nederland). 
 
Mevr. drs. I.C. Bryan  
Managing director NCC Europe/ CEO Fox-IT (hoofdfunctie)   
Bestuurslid Global Forum on Cyber Expertise  
Bestuurslid Koninklijke Hollandsche Maatschappij der Wetenschappen  
Voorzitter Anti-Abuse Netwerk  
Lid Raad van Toezicht Instituut Clingendael 
Lid Raad van Advies Nationaal Archief   
Lid begeleidingscommissie Citrix, Onderzoeksraad Voor Veiligheid 
Lid Adviescommissie Landelijke Eenheid (‘Commissie Schneiders’) 
 
Dhr. dr. mr. H.M. de Jong  
Voorzitter Raad van Toezicht van ZAAM (VO-Amsterdam) 
(waarnemend) bestuursvoorzitter Regieorgaan SIA (NWO- fonds praktijkgericht onderzoek) 
Lid programmaraad Nationale Wetenschapsagenda (NWA)  
Docent Strategie en Organisatieontwikkeling, masteropleiding Publiek Management, Universiteit Twente 
 
Dhr. S. Mbarki  
Gemeenteraadslid Amsterdam 
Lid Raad van Toezicht Regio College   
Trainer, Adviseur Diversiteit & Inclusie, Behrgroep Nederland  
 

Bijeenkomsten, thema’s en adviezen 2020 

In 2021 vonden drie bijeenkomsten van de Raad van Advies plaats : 
- op 19 april (virtueel - MS-Teams) met als adviesthema : vernieuwing en herordening hoger Politieonderwijs 
- op 9 september (virtueel - MS-Teams) met als adviesthema : de nieuwe Strategische Agenda 2022 - 2026 
- op 14 oktober (locatie Ossendrecht) met als adviesthema ; governance PA ; naar een nieuw perspectief 
De bijeenkomsten zijn telkens in aanwezigheid van de directeur en de plaatsvervangend directeur van de 
Politieacademie, de heer Den Uyl en mevrouw Van Kammen. Verder schuiven afhankelijk van het thema anderen 
aan.  Doordat twee van de drie bijeenkomsten virtueel waren, is dat in 2021 minder gebeurd. Ook was in de 
oorspronkelijke jaarplanning aan elke bijeenkomst een werkbezoek gekoppeld aan een onderdeel van de PA. 
Door de Corona maatregelen tijdens een groot deel van 2021 heeft een werkbezoek alleen kunnen plaatsvinden 
voorafgaand aan de bijeenkomst van 13 oktober op de PA-locatie Ossendrecht.  
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In elke RvA bijeenkomst staan één of hooguit twee thema’s centraal, waarbij de directie een adviesvraag aan de 
Raad van Advies richt. De directie voorziet de Raad van Advies vooraf van basisinformatie over het thema. Verder 
ontvangt de Raad elke bijeenkomst informatie over het vervolg op eerdere thema’s en adviezen en over belangrijke 
actuele ontwikkelingen binnen Politieonderwijs en onderzoek. In 2021 waren dat de volgende ontwikkelingen  :  
- de invoering van de volledig vernieuwde basispolitieopleiding (PO21)  
- de impact van de Corona-maatregelen op het Politieonderwijs  
- de uitwerking van de nieuwe beroepsprofielen Politie en hun doorwerking in nieuwe Politieopleidingen  
- de behoefte van de PA aan een meerjarig financieel perspectief en hoe daarin te voorzien 
- de ontwikkelingen in de externe governance rond het Politieonderwijs  
- de ontwikkeling van een gezamenlijk perspectief op opleiden door PA, Korps en Ministerie.  
 

1e bijeenkomst  - 9 april 2021 (virtueel - MS-Teams)  
Adviesthema : vernieuwing en herordening hoger Politieonderwijs 

      Aanleiding en inleiding adviesvraag 
 
Na de uitwerking van de kwalificaties voor Politieagent en Rechercheur op N4-niveau naar een volledig nieuwe 
basisopleiding (PO21) gaan de hogere Politieopleidingen (N5-6-7) vernieuwd worden op basis van de nieuwe 
kwalificatiedossiers Politieagent, Rechercheur, Wijkagent en Politieleider op de niveaus N5-6-7. Deze HO-
onderwijsvernieuwing is onderdeel van een breder PA programma HO 21, dat verder bestaat uit : 
- het ontwerp van een onderwijsarchitectuur N5-N6-N7 op basis van de kwalificatiedossiers en  
  van de grondplaat flexibel  onderwijs die de PA eerder heeft ontwikkeld.  
- het inrichten van een nieuwe PA-sector Hoger Onderwijs waarin de N5-N6-N7-opleidingen zijn gebundeld. 
Net als bij de nieuwe basispolitieopleiding zullen de bestaande HO-opleidingen ophouden zodra de nieuwe er zijn.  
 
Voor de directie is van belang prioritering door de Korpsleiding welke van de nieuwe N5-N6-N7-kwalificaties de PA 
als eerste uit dient te werken in nieuwe opleidingen. Het korps had zijn behoefte aan hoger onderwijs (in 
opleidingen en in aantallen op te leiden studenten) niet duidelijk geformuleerd. Ook de prioriteitsvolgorde in de 
nieuw te ontwikkelen opleidingen had het Korps nog niet bepaald. Binnen de politiepraktijk heersen meerdere 
opvattingen over hoger opgeleiden, zoals dat hoger opgeleid gekoppeld is aan leidinggeven en dat hoger opgeleid 
per definitie zou betekenen beter betaald worden. De PA heeft eerder ervaring opgedaan met haar opleiding 
Recherchekundige Master (ReKu), die al meer dan 10 jaar lan bestaat. Die opleiding bestond voordat de 
politiepraktijk een duidelijk idee had van de inzet van afgestudeerden in de praktijk. De praktijk wist zich eerst nog 
niet zo goed raad met de Recherchekundige Masters; moesten die beleidswerk doen, leiding gaan geven of 
meewerken in de opsporing, zonder ervaring ? Dat heeft ertoe geleid dat relatief veel van de ReKu-afgestudeerden 
na een paar jaar zijn afgehaakt. Het loopbaanperspectief voor hoger opgeleiden bij de Politie is tot dusverre niet zo 
duidelijk. De Politie is populair als werkgever, maar heeft minder aantrekkingskracht op hoger opgeleiden. Hoger 
opgeleiden gaan relatief vaker weg bij de Politie, omdat ze heldere loopbaanperspectieven missen.  
 
Daar staat een andere ontwikkeling tegenover: sinds 2018 is het mogelijk voor de Politie om executieve 
medewerkers aan te stellen met een specifieke inzet (ESI-ers) en met bevoegdheden, die beperkt zijn tot het 
specialistische (opsporings)domein waarop ze werken. Deze nieuwe aanstellingsgrond maakt zij-instroom mogelijk 
van medewerkers die al hoger opgeleid zijn en die al werkervaring hebben in dat vakgebied buiten de Politie.  
Het gaat om specialisten op het gebied van Cybercrime, Forensische Opsporing (FO) en Financieel-Economische 
Criminaliteit (FINEC). Zij krijgen bij de Politieacademie een relatief korte (3 a 4 maanden) opleiding over de aard en 
context van het Politiewerk en de Politieorganisatie.  
       Adviezen  
 
- Het advies aan de directie is om eerst de keuzes van Korps en Ministerie te eisen, voordat de PA zelf 
  “hard gaat lopen” op dit thema. Keuzes van het Korps over het aandeel, de inzet en de carrièrepaden van  
  hoger opgeleiden. Keuzes van het Ministerie ten aanzien van het bekostigingsvraagstuk doordat er meer 
  geld per FTE nodig zal zijn voor de Politie als het opleidingsniveau hoger wordt.  
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- dat neemt overigens niet weg dat de RvA het goed mogelijk acht dat een nieuw aanbod aan hogere 
  Politieopleidingen ook een nieuwe vraag creëert en dat het Politiewerk zich daarnaar voegt. 
 
- De RvA adviseert de directie om op dit thema het Ministerie meer initiatief en stellingname te ontlokken 

bijvoorbeeld een beleidsopvatting over de rol van hoger opgeleiden binnen de Politieorganisatie, die  
aanknopingspunten biedt voor de langere termijn. Dit ligt ook voor de hand nu de Minister door de 
aanstaande vaststelling van de kwalificaties N5/6/7 de inhoudelijke basis legt voor nieuwe hogere 
Politieopleidingen.    

- De RvA mist een duidelijke kapstok/ frame voor het thema hoger opgeleiden bij de Politie. 
Een voorbeeld is het Programma Politie voor Iedereen, waarmee de Politie streeft naar een meer 
gevarieerd personeelsbestand in de brede zin van het woord. Het aandeel hoger opgeleiden binnen de 
totale samenstelling kan daaraan worden opgehangen. Een ander voorbeeld is de legitimiteit van de Politie 
die vraagt om een ander type (inclusief) leiderschap/cultuur. Welke rol speelt opleiden daarbij en is daarin 
een specifieke rol weggelegd voor hoger opgeleiden? De RvA adviseert om die invalshoek aan het 
Programma HO 21 toe te voegen als een overkoepelend “waarheen, waarvoor”. 

 
- De RvA adviseert om bij het aanstaande herontwerp van de Politieopleidingen N5/6/7 aandacht te  
  besteden aan de integratie tussen de verschillende niveaus. Dus niet de opleidingen apart bouwen en  
  samenstellen, maar de onderdelen ervan onderling integreren. 
 
- De RvA constateert dat bij de uitwerking naar nieuwe Politieopleidingen N5/6/7 de indeling in kwalificaties 
  van Politieagent, Rechercheur, Wijkagent en Politieleider leidend zal zijn. Dat betekent dat de kolommen 
  daarin nog steeds leidend zijn. De meerwaarde van hoger opgeleiden zit echter in hun vermogen om breed 
  te kijken, over de specifieke deelgebieden heen. De huidige en komende veiligheidsvraagstukken vragen 
  om een flexibeler manier van organiseren van de Politie, die de kolommen overstijgt. De RvA heeft geen 
  pasklaar idee of advies hoe dit in de verdere ontwikkeling van de nieuwe hogere opleidingen te verwerken, 
  maar adviseert de directie om dit aspect wel verder te doordenken bij het herontwerp en de nieuwe 
  HO-onderwijs architectuur.  
 
- De RvA ziet in de HO 21 aanpak van de directie een scheiding tussen enerzijds de verbetering van de 
  kwaliteit en onderlinge samenhang van de bestaande opleidingen en anderzijds de ontwikkeling 
  van nieuwe opleidingen in een nieuwe onderwijsarchitectuur. De NVAO beoordeelt het eerste :  
  de verbetering van de bestaande opleidingen en de RvA adviseert de directie om in dat kader 
  de NVAO ook mee te nemen in de vernieuwingsbeweging. 
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2e bijeenkomst - 9 september 2021 (virtueel - MS-Teams)  

Adviesthema : naar een nieuwe Strategische Agenda Politieacademie 2022 – 2026 
 

Aanleiding en inleiding adviesvraag 

De Politieacademie (PA) legt haar meerjarenperspectief neer in een Strategische Agenda (SA). In de SA geeft de 
PA aan wat haar strategische opgaven zijn voor een periode van vier jaar. De SA van de PA fungeert als een 
meerjarenbeleidsplan in de zin van de Politiewet. De SA geeft richting aan de (door)ontwikkeling van de PA.  
De lopende SA beslaat de periode 2018-2022. Voor de periode 2022-2026 wordt een nieuwe SA opgesteld.  
Het proces van totstandkoming is in 2021 gaande; PA-medewerkers, stakeholders binnen het Korps, het Ministerie 
van JenV, de Politieonderwijsraad en andere partijen denken mee over de koers van de PA.  
Het proces van totstandkoming kent drie fases (a) opstarten & verkennen (b) dialoog & betekenis geven  
(c) Integreren & beslissen. 
 
De RvA heeft in november 2017 geadviseerd over de nu aflopende SA 2018-2022. Destijds was de SA in concept 
afgerond en werd het gesprek met de RvA gevoerd aan de hand van dat concept. De directie heeft de RvA bij de 
SA 2022-2026 eerder in het proces betrokken, door de RvA een aantal dilemma’s voor te leggen, die in dialogen 
met medewerkers van de PA naar voren kwamen en die worden herkend door de directie. Op de RvA-bijeenkomst 
van 9 september bevond het SA-proces zich aan het eind van de verkennende fase. De hoofdthema’s uit de 
verkenning waren :   
1.  de identiteit en de positie;  
2. de kenmerken van het politievak voor de periode 2020-2030;  
3.  het perspectief/de visie op de taken van de Politieacademie;  
4.  de ontwikkeling van mens en organisatie.  
 
In de RvA-bijeenkomst van 9 september 2021 heeft de directie drie overkoepelende dillema’s voorgelegd:  
 
1 Snel inspelen op ontwikkelingen in het vak vs. zorgvuldig ontwikkelen en implementeren van onderwijs 
 Achtergrond : vragen naar nieuw of ander politieonderwijs volgen elkaar in steeds sneller tempo op, als 
  gevolg van ontwikkelingen in het Politievak, zoals de vergaande digitalisering van politiewerk. Van de PA 
  wordt verwacht dat zij hier snel op inspeelt. Het politieonderwijs moet wendbaar zijn. Het aanpassen en 
  vernieuwen van onderwijs vraagt tegelijkertijd om zorgvuldigheid. Het risico van overal ‘snel op inspelen’ is 
  dat het rommelig wordt en dat de onderwijskwaliteit eronder lijdt. De dynamiek in het politievak zal naar 
             verwachting verder toenemen en dat roept de vraag op hoe de spanning tussen ‘snel inspelen op’ en 
            ‘vertragen vanwege zorgvuldigheid en kwaliteit’ (beter) kan worden gehanteerd.                       
 
2.  De PA als centrum van het totale leerlandschap van de Politie versus ‘slechts’ één van de partijen. 
  Achtergrond : het leerlandschap binnen de politie is volop in ontwikkeling. Voorheen was de PA dé plek 
  waar leren en ontwikkelen plaatsvond. Tegenwoordig zijn er veldacademies binnen de Politie 
  (zoals de Intel-academie) en zijn er ook veel initiatieven rond leren en ontwikkelen. Dit roept binnen 
  de PA en binnen het korps de strategische vraag op wat de PA-positie is in dit toekomstig leerlandschap. 
  Als de PA uitsluitend het formeel leren als haar taak beschouwt, dan bestaat het risico dat haar rol wordt 
  beperkt tot die van uitvoeringsorganisatie van formeel leren, binnen het bredere gebied van informeel leren 
  en ontwikkelen. Hoe om te gaan met dit dilemma?  
 
3.  Het vormen van studenten in de Politiecultuur versus het stimuleren en waarderen van eigenheid.  
  Achtergrond : studenten (in het basis politieonderwijs – BPO) transformeren gedurende hun opleiding van 
  burger naar politiemens. Zij worden gevormd en socialiseren in de politiecultuur. Dit wil zeggen dat zij zich 
  gaandeweg steeds meer identificeren met de dominante manieren van denken en doen binnen de Politie. 
  Tegelijkertijd wordt de instroom van aspiranten gezien als een manier om de Politiecultuur van binnen  
  te veranderen en wordt er veel belang gehecht aan diversiteit (in de brede zin van het woord) binnen de 
  politieorganisatie. Dit levert een dilemma op voor het onderwijs (zowel op de PA als in de praktijk bij de 
  eenheid ) : hoe hiermee om te gaan? Moet er worden gekozen voor het ander of gaat het samen ?>  
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      Adviezen 
 
Ten aanzien van de aanpak van de Strategische Agenda :  
 
- de RvA adviseert de directie om bij de verdere totstandkoming van de nieuwe strategische agenda meer 

de wrijving met de buitenwereld op te zoeken. Tot nu toe wordt vooral de Politiebinnenwereld benaderd om 
input te leveren. Zorg ook voor tegenspraak vanuit buiten de politiewereld en neem een bredere kring mee 
in de strategieverkenning, in de wetenschap dat het Korps het soms lastig vindt als de PA met een eigen 
visie op het Politievak komt.  

 
- de RvA adviseert om ook bij deze nieuwe SA 2022-2026 weer te zorgen voor een goede balans tussen 
  bestendigen en vernieuwen en om ervoor te zorgen dat de uitvoering van de huidige SA zoveel mogelijk 
  wordt afgerond. Voorkom als PA dat je jezelf ‘overeet’: er zijn veel grote bewegingen en vernieuwingen   
  in gang gezet (o.a. PO21 en HO 21) en die moeten eerst worden voltooid. 
 
Ten aanzien van de inhoudelijke thematiek van de Strategische Agenda  
 
- de samenleving is nog erg georganiseerd rond diploma’s en certificaten. De certificeringsdrang is  
  doorgeschoten en dat geldt ook voor de Politie. De RvA adviseert om te kijken of je als PA hier je 
  eigen koers in kan bepalen. Het centrale thema is een leven lang ontwikkelen; geef in dat kader 
  ook ruimte aan mensen die anders leren; aan breindiversiteit. Ook het stimuleren van zij-instroom 
  is in datzelfde licht van belang. De RvA geeft in overweging om loopbaan-/doorgroeimogelijkheden op te 
  nemen in het strategische plan om helderheid te verschaffen richting studenten en Korps. 
 
- de RvA adviseert om aandacht te schenken aan het belang van een onafhankelijke politie in een complexe 
  samenleving. In dit kader kan ook de vraag gesteld wordt of de politie ook een bijdrage aan de opvoeding 
  levert. Dit alles vraagt wat van de kwaliteiten van de politiefunctionaris en hiervoor is persoonsvorming van 
  belang.  
 
- de RvA herkent vanuit het reguliere onderwijs de voorgelegde dilemma’s zoals rond digitalisering.   
 
Ten aanzien van de PA-positionering als geheel  
 
- de RvA adviseert om voor wat betreft de dillema’s een duidelijke keuze te maken en zelf positie in te 
  nemen in plaats van het een dilemma te houden. Is de PA (alleen) verantwoordelijk voor het onderwijs dat 
  zij aanbiedt of ook voor het leren en ontwikkelen binnen de Politie? De RvA adviseert de directie zich af te 
  vragen of er op dit punt wel sprake is van een dilemma ofwel van een gegeven in de praktijk waar je  
  mee om moet gaan. 
 
- de RvA adviseert om de positie van de PA in het leerlandschap scherper te definiëren en enkele 
 principes of ankerpunten te benoemen die hierbij houvast geven. Het uitgangspunt zou moeten zijn  
  dat deze positie dynamisch is (en dus niet helemaal kan worden vastgepind). Voorbeelden van  
  ankerpunten als bedoeld zijn het politiespecifieke onderwijs (onder andere geweld en bevoegdheden),  
  het kwalificerende karakter en de schaalbaarheid. De PA zou vanuit de eigen identiteit en positie de 
  verbinding met andere partijen in de omgeving moeten aangaan.  
 
- de RvA adviseert om in kaart te brengen en te begrenzen welk onderwijs de PA hoe dan ook zelf 
  aanbiedt en welk onderwijs de PA kan en wil uitbesteden. Werk samen en besteed waar mogelijk 
  ook delen van politieonderwijs uit. Weet waar je goed in bent en weet wat je wilt uitbesteden.  
   De PA is in een aantal zaken heel goed ; het advies is om die nadrukkelijk voor het voetlicht te brengen  
  in het belang van het imago van de PA en de Politie. De RvA mist in de manier waarop de PA 
  zich presenteert en in het nieuws komt een zekere zelfbewustzijn en trots. Laat daarbij ook  
  anderen aan het woord, bijvoorbeeld internationale partners die de PA kunnen inschatten. 
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- de RvA trekt de parallel met zijn eerdere advies over de positie van de PA in het (gefragmenteerde) 
onderzoekslandschap van de politie. Ook daarbij gold dat dit landschap dynamischer is geworden  
en steeds minder vatbaar is voor centrale regie, sturing of coördinatie. Een netwerkstructuur is beter op zijn 
plek. Het advies is om de PA in het onderzoeksnetwerk de rol van knooppunt (‘hub’) te laten vervullen.  
 

Ten aanzien van de organisatie en sturing als randvoorwaarden van de SA  
 
- de RvA vraagt aandacht voor wendbaarheid versus stabiliteit in relatie tot de verschillende typen onderwijs 
  die de PA aanbiedt : Middelbaar Beroepsonderwijs, Hoger Onderwijs, ‘Bedrijfsonderwijs’. De verschillende 
  typen onderwijs werken door in de organisatie en sturing van het onderwijs en ook in de vereiste  
  mate van wendbaarheid. Met ‘bedrijfsonderwijs’ moet je sneller kunnen inspelen op ontwikkelingen in 
  het vakgebied dan met het kwalificerende onderwijs. Dit vraag om nadere verdieping, al dan niet in de SA. 
  zelf. De verschillende typen onderwijs kunnen ook vragen om een eigen onderwijsontwikkelmethodiek en  
  -cyclus, met een verschillend tempo waarin veranderingen in het onderwijs kunnen plaatsvinden.  
 
- de RvA onderstreept het belang dat docenten geëquipeerd zijn om met studenten de juiste gesprekken te 
  kunnen voeren over vormende thema’s als inclusie, diversiteit, de zelfstandige rol van de politie in een 
  complexe samenleving. De raad adviseert om meer gebruik te maken van de diversiteit die je zelf al  
  in huis hebt (onder de docenten en studenten). 
 

3e bijeenkomst –14 oktober (locatie Ossendrecht)  
Adviesthema : governance PA ; naar een nieuw perspectief ? 

 
Aanleiding en inleiding adviesvraag 

 
Het adviesthema is de PA-governance : naar een nieuw perspectief ? In 2017 is de governance rond de PA bij wet 
gewijzigd. De PA behield als ZBO haar eigen onderwijstaak en -verantwoordelijkheid maar werd wel beheersmatig 
ingebed. Dat hield in : 
-     de PA heeft geen eigen mensen en middelen ; het Korps levert die “om niet”; 
-     de Minister bepaalt de omvang van de sterkte en middelen die de PA ontvangt; 
-     PA-medewerkers zijn in dienst van het Korps onder gezag van de PA-directeur;  
-     het Politie Diensten Centrum (PDC) verzorgt de bedrijfsvoering voor de PA. 
Binnen de Rijksbegroting gaat het om een “in natura Rijksbijdrage” voor Politie-onderwijs en onderzoek, een weinig 
gebruikte figuur binnen de Rijksoverheid.  
   
Deze nieuwe beheersmatige inbedding bleek al snel de integrale besturing en wendbaarheid van de PA niet ten 
goede te komen. De PA is op papier zelfstandig met een eigen wettelijke taak en verantwoordelijkheid, die ze 
onafhankelijk van de Korpschef uitoefent. In werkelijkheid is de PA volledig afhankelijk van de Korpschef voor het 
verschaffen van de capaciteit die ze nodig heeft om de gevraagde opleidingen uit te voeren en te vernieuwen.  
Het Ministerie houdt zich hier doorgaans buiten. Sinds 2017 is de impact van de externe governance op de 
uitvoering van de PA-taken dan ook een terugkerend thema in de RvA-bijeenkomsten met de directie.  
 
In 2018 adviseerde de RvA de directie al om de Minister van Justitie en Veiligheid meer te prikkelen om zijn 
eigenaarsrol in te vullen. Dit leidde ertoe dat het Ministerie besloot om niet te wachten tot de wettelijke ZBO-
evaluatie in 2022, maar om ABDTOPconsult te vragen de werking van de inbedding tussentijds te evalueren. De 
rapportage (2019) bevatte conclusies en aanbevelingen over :   
- besturingstechnische aanpassingen als herstel van het integraal mandaat;  
- de feitelijke invulling van de rollen die het model zijn toebedacht aan Minister (eigenaar), Korpsleiding 
  (behoeftesteller) en directie PA; 
- de onvervulde PA-behoefte aan PDC-maatwerk : specifieke onderwijsbedrijfsvoering, o.a. onderwijs-IV;  
- de ontoereikende onderwijs ontwikkelcapaciteit (budget) voor de PA. 
 
Deze rapportage leidde tot een gezamenlijke uitvoeringsagenda van Ministerie, Korpsleiding en directie  
(mei 2021). In juni 2021, is de balans opgemaakt van 2 jaar uitvoeringsagenda. Die balans is dat de inbedding op 
drie hoofdpunten nog niet optimaal werkt:  
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- een gebrek aan meerjarig en stabiel financieel perspectief (in budget en in systematiek);  
- een op onderdelen onvervulde PA-behoefte aan specifieke onderwijsbedrijfsvoering (o.a. onderwijs-IV);  
- een betere aansluiting van de cyclus van Onderwijsbehoeftestelling op de P&C cyclus Politie/JenV. 
 
In 2022 zal de 5-jaarlijkse evaluatie in de zin van de Kaderwet ZBO’s plaats vinden (5 jaar na 2017). De evaluatie 
beoordeelt de doelmatigheid en doeltreffendheid van de besturing. In deze situatie heeft de directie de volgende 
adviesvragen gesteld:  
- de aanstaande 5-jaars evaluatie cf de Kaderwet ZBO biedt een nieuwe kans om beweging te krijgen in de 
  governance maar tegelijkertijd kan het ook leiden tot een nieuw rapport bovenop de stapel bestaande 
  evaluatie-rapporten. Hoe dit te voorkomen in de aanpak?; 
- er (b)lijkt ondanks de voorgeschiedenis nog weinig gevoel van urgentie en weinig eigenaarschap aanwezig 
  bij met name het Ministerie ; welke bestuurlijke middelen zou de directie verder nog kunnen inzetten?   
- voor de realisatie van aanstaande Strategische Agenda dienen randvoorwaarden aanwezig te zijn, terwijl 
  de discussie over het strategisch perspectief daar niet direct mee belast moet worden ?  Hoe hiermee om  
  te gaan ?    

Adviezen 
 
- de RvA constateert dat er inmiddels genoeg onderzoeksrapporten liggen met conclusies en aanbevelingen 
 op deelgebieden van de governance, zoals de financiering of de onderwijsspecifieke  bedrijfsvoering die de 
             PA nodig heeft van het PDC. Deze onderzoeken slagen er tot nu toe blijkbaar onvoldoende in om de 
  onderliggende patronen en oorzaken bloot te leggen dan wel ze bevatten blijkbaar te weinig 
  aanknopingspunten voor het Ministerie om in actie te komen.  
 
- de RvA ziet als basisvraagstuk: gaat het om verbetering van de werking van het wettelijk construct of om 
  de noodzaak tot een ander wettelijk construct, een andere governance? De RvA adviseert om in te zetten  
  op het herstel van fundamentele weeffouten, en niet op het beter laten werken van het construct (dat 
  vervolgens als zodanig in stand blijft). De RvA adviseert daarom om de scope van evaluatie breder  
  c.q. dieper te laten zijn dan één of meer van de afzonderlijke onderdelen van het construct (zoals  
   de bekostigingssystematiek van Politieonderwijs, de beleids- en beheerscyclus of de 
 onderwijsspecifieke bedrijfsvoering die het PDC biedt).  
 
- de RvA adviseert de directie niet “de barricaden op te gaan”, maar om tijd en aandacht te geven aan het 

leveren van input aan een grondige governance-analyse in het kader van de aanstaande 5-jaars evaluatie. 
 
- de RvA doet de suggestie om de formele evaluatie te koppelen aan het organiseren van een bredere 
  inbreng, om grondig en vanuit meerdere invalshoeken naar de evaluatie – dus naar de besturing op het 
  Politieonderwijs - te kijken. In dat kader valt de term “Schevenings beraad”  dat verwijst naar de oploop in 
  de jaren 90 waarbij onderwijsbestuurders, landelijke en lokale overheden in Scheveningen bij elkaar 
  kwamen om richtinggevende afspraken te maken over het onderwijs en een bestuurlijke omslag te maken. 
  Het motto van dat beraad, “visie en lef”’ is ook van toepassing om te komen tot een bredere visie op het 
  Politieonderwijs en voor de omslag in de besturing (governance).  
 
- In het bestuurlijk speelveld rond het Politieonderwijs en de PA zijn de bonden een vaste gesprekspartner 
  van het Ministerie en de Korpsleiding. Veel CAO-afspraken gaan over onderwijs, ingegeven door de druk 
  op de operationele politiesterkte, die zich doorvertaalt naar druk op opleidingstrajecten. De RvA 
  adviseert om ook de bonden waar mogelijk te benutten om een bestuurlijke omslag tot stand te brengen.  
 
- directie en RvA constateren dat het Politieonderwijs en de PA binnen de leiding van zowel het 
  Ministerie als het Korps onderdeel zijn van de portefeuille beheer ; de directie PA is aangewezen op 
  respectievelijk de directeur Middelen van het DG en de portefeuillehouder bedrijfsvoering binnen de 
  Korpsleiding. Ook dit is een aspect van hoe de governance nu is. Dit versterkt de beheersmatige 
  Benadering van de PA en het Politieonderwijs binnen een toch al beheersmatig construct.  
 
- de PA is vooral onderdeel van het systeem Politie en veel minder van het systeem onderwijs. Dat is sinds  
  de vorming van de Nationale Politie en de inbedding van de PA sterker geworden.  
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  De RvA constateert dat het reguliere debat over de inrichting van het (Nederlands) onderwijsstelsel 
  grotendeels voorbij gaat aan de PA / het Politieonderwijs, waardoor ook de balans Politie < > Onderwijs 
  onder druk staat. De RvA adviseert om ontwikkelingen in het OCW-onderwijsveld meer dan tot nu toe  
  te bezien op hun betekenis voor de inhoud en opzet van het Politieonderwijs en de bekostiging en 
  besturing ervan.  
 
De Raad van Advies is een intern adviesorgaan, in de eerste plaats bedoeld als sparring partner voor de directie. 
De directie en RvA constateren dat het wenselijk is dat de RvA een openbaar advies op het thema governance 
uitbrengt, in het eerste kwartaal van 2022, met het oog op de ZBO-evaluatie. In het advies komen de hoofdlijnen uit 
de adviezen van de afgelopen jaren op dit thema samen.  
 
 
 


